



The ILO Turin Centre's facilities

Located in an attractive park on the banks of the River Po, the Centre's campus provides a congenial environment in which to live and study.

It contains 21 pavilions with fully equipped modern classrooms, conference halls and meeting rooms fitted out for multilingual simultaneous interpretation, a computer laboratory, and a computerized documentation centre linked to various data banks.

The campus has 287 study/bedrooms, all with private bathrooms, telephones and cable television. It also has:

- a reception desk open 24 hours a day;
- a restaurant, a self-service canteen and a coffee lounge, all catering for international dietary needs;

- a bank;
- a travel agency;
- a laundry service;
- a post office;
- an internet point;
- a recreation room;
- facilities for outdoor and indoor sports;
- an infirmary.

Social events are regularly held both on and off campus, so that participants from different cultural backgrounds can make the most of the stimulating international climate.

For further information, please contact:

International Training Centre of the ILO

Social Protection Programme

Viale Maestri del Lavoro 10
10127 Turin, Italie

Ms. Ginette Forgues

Phone: (39-011) 6936545

Fax: (39-011) 6936548

e-mail: socpro@itcilo.org

<http://www.itcilo.org>

Designer Luca Fiore - Printed by the International Training Centre of the ILO, Turin, Italy



A902508

Extension of Social Protection: towards a universal social protection floor

1 – 12 November

Turin, Italy

English and French



Co-financed by the Italian
Ministry of Foreign Affairs



International Labour Organization



www.itcilo.org

Extension of Social Protection: towards a universal social protection floor



Context

There is a general agreement on the fact that households accessing social protection are less affected by economic downturns and that the redistribution of wealth through social protection allows vulnerable households to continue contributing to the economy. Yet, globally, only one person out of five has adequate social protection coverage. The large part of the excluded are found in the informal economy and amongst the poor and vulnerable populations of society.

Recognizing the role of social protection as a poverty alleviation instrument, the United Nations System Chief Executives Board (CEB) adopted "the social protection floor initiative" in April 2009 as a priority response to the global economic crisis. In the context of the "One UN", with United Nations' agencies joining forces and adopting common priorities and recognized solutions for a larger impact, the social protection floor has been identified as a sound and sustainable instrument for diminishing socio-economic inequities and contributing to economic growth in the long term.

The extension of social protection coverage is a strategic objective of the ILO decent work agenda, its member states and social partners. This objective has been re-affirmed in the Declaration on Social Justice for a Fair Globalization (2008) and the Global Jobs Pact adopted in 2009. The course will look at extension of social protection in both horizontal & vertical dimensions. The horizontal dimension aims at providing a national universal minimum guaranteed set of social protection benefits to the poor and the most vulnerable populations, while the vertical dimension addresses the improvement/safeguarding of minimum benefit entitlements in the formal and formalizing sectors, i.e. within the frame of reference of Convention 102.

As components of the social protection floor are being implemented worldwide and impact studies are becoming available, the International Training Centre of the ILO in Turin, in close collaboration with the Social Security Department of the ILO and related agencies of the UN System, is organizing a training and knowledge sharing activity on the "Extension of social protection - towards a universal social protection floor".

This year, we have decided to offer the course in both French and English in order to increase the exchange of experience and knowledge between regions.



Objectives

The main objective of this interregional training activity is to strengthen the capacity of key actors and stakeholders to design and implement strategies to extend social protection, within the framework of the social protection floor initiative and other extension channels.

Learning objectives

At the end of the training, the participants will have increased knowledge and skills enabling them to:

- 1) Understand the importance of the extension of social protection as a powerful tool to reduce poverty and inequalities and contribute to economic growth and development;
- 2) Review the social protection floor concept and initiative, its context, components and operational phases;
- 3) Understand the process for a diagnosis of current national social protection systems and formulation of a national strategy on the extension of social protection;
- 4) Participate in knowledge sharing at international and regional levels on extension of social protection strategies;
- 5) Review various initiatives around the world which are components of the social floor or milestones for extension of social protection, in view of their replication and adaptation in other countries.



Participants' profile

The course is designed for:

- Policy planners from governmental structures such as:
 - Ministry of Labour;
 - Ministry of Finance and Planning;
 - Ministry of Health;

- Ministry of Social Protection;
- Ministry of Social Affairs

- Planners, advisers and professionals working in social security institutions or with social protection mechanisms;
- Representatives of workers and employers' organizations involved in the extension of social protection coverage;
- Practitioners and consultants of UN agencies working on social protection and the social protection floor initiative;
- Leaders and key members of associative or non-governmental organizations engaged in social protection policy formulation;
- Other international organizations and sponsors in the area of social protection.



Programme

The training programme will focus on the following topics:

- The Social Protection Floor (SPF) Initiative
 - Different social protection models and mechanisms and the need for the extension of coverage;
 - The SPF initiative, development, concept and its dimensions;
 - The role and contributions of relevant UN agencies;
 - Combining the main components, according to priorities, national contexts and financial constraints;
- Implementation at country level
 - Building national consensus and a national policy framework;
 - Assessing the current situation of social protection at country level and the financing options based on fiscal space, international cooperation, innovative financing (tools & approaches, gender considerations);
 - Elaborating and implementing an extension of social protection strategy, including the horizontal and vertical dimensions;
 - Monitoring, evaluation and performance indicators.
- Knowledge management
 - Knowledge sharing on extension of social protection initiatives.



Methodology

Our training activities use a participatory and interactive approach to encourage active involvement, knowledge sharing, as well as the exchange of views and experiences among participants. Various learning technologies will be used, including an open space to build answers to specific concerns raised by the participants. Gender dimensions will be highlighted throughout the entire programme.



Language

English & French (simultaneous interpretation)



Applications

The cost of participation, **excluding international air travel**, is **3,250 Euros**, payable in advance. This covers tuition fees, the use of training facilities and support services, training materials, accommodation and full board at the Centre's campus. A lump sum allowance for incidental expenses is provided as well as emergency medical care insurance.

Applications to participate in the workshop should be sent **no later than 25 September 2010** to:

International Training Centre of the ILO
Social Protection Programme
Viale Maestri del Lavoro 10 10127 Turin, Italy
Tel +39 011693 6524 Fax +39 011 693 6548
E-mail: socpro@itcilo.org

Applications should be supported by a curriculum vitae and nomination letter from the sponsoring institution indicating how the participant will be financed. Please note that if a Schengen visa for Italy is needed, the average time required is a minimum of three weeks or more.

As an organization dedicated to fundamental human rights and social justice, the ILO is taking a leading role in international efforts to promote and realize gender equality. In line with this ILO focus, women candidates are especially welcome.



Les installations du Centre de Turin

Situé dans un beau parc s'étendant sur la rive gauche du fleuve Pô, le campus offre un environnement agréable pour les études et la vie quotidienne.

Il comprend 21 pavillons qui hébergent : des salles de classe modernes et bien équipées; des salles de conférence et de réunion dotées d'installations pour l'interprétation simultanée en plusieurs langues; un laboratoire informatique; un centre de documentation informatisé et relié à diverses banques de données.

Le campus dispose de 287 chambres avec salle de bain, téléphone et télévision par câble. Il propose en outre:

- un bureau de réception ouvert 24 heures sur 24;
- un restaurant, un libre-service et un bar tenant compte

des exigences alimentaires;

- une banque;
- une agence de voyages;
- un service de buanderie;
- un bureau de poste;
- un point d'accès à l'Internet;
- une salle de récréation;
- un gymnase et plusieurs terrains de sport;
- une infirmerie.

Des activités sociales sont régulièrement organisées sur le campus et en dehors afin de permettre aux participants de cultures et origines différentes de tirer profit de cet environnement international enrichissant.

Pour obtenir davantage d'informations sur le contenu de la formation, veuillez contacter :

CENTRE INTERNATIONAL DE FORMATION DE L'OIT
Programme de Protection Sociale
10, Viale Maestri del Lavoro,
10127 Turin-Italie

Mme Ginette Forgues
Téléphone : (39-011) 6936545
Télécopie : (39-011) 6936548
Courriel : socpro@itcilo.org
<http://www.itcilo.org>

Projet graphique: Luca Fiore - Imprimé par le Centre international de formation de l'OIT, Turin, Italie



A902508

Extension de la protection sociale: vers un socle universel de protection sociale

1 – 12 Novembre

Turin, Italie

Anglais et français



Organisation internationale du Travail



Extension de la protection sociale: vers un socle universel de protection sociale



Contexte

Il règne un consensus sur le fait que les ménages accédant à la protection sociale sont moins touchés par le ralentissement économique et que la redistribution des richesses par la protection sociale permet aux ménages vulnérables de continuer à contribuer à l'économie. Pourtant, dans le monde, seule une personne sur cinq jouit d'une couverture de protection sociale adéquate. Les exclus se retrouvent essentiellement dans l'économie informelle et parmi les franges pauvres et vulnérables de la société.

Reconnaissant le rôle de la protection sociale comme instrument de lutte contre la pauvreté, le Conseil des chefs de secrétariat (CCS) du Système des Nations Unies a adopté l'"Initiative pour un socle de protection sociale" en avril 2009 en guise de réponse prioritaire à la crise économique mondiale. Dans le cadre de l'"Unité d'action", pour laquelle les agences des Nations Unies unissent leurs forces et adoptent des priorités communes et des solutions conjointes afin d'avoir un impact plus étendu, le socle de protection sociale a été identifié comme un instrument solide et durable pour diminuer les inégalités socioéconomiques et contribuer à la croissance économique à long terme.

L'extension de la protection sociale est un objectif stratégique de l'Agenda du travail décent de l'OIT, de ses États membres et des partenaires sociaux. Cet objectif a été réaffirmé dans la Déclaration sur la justice sociale pour une mondialisation équitable (2008) et le Pacte mondial pour l'emploi adopté en 2009. Le cours se penchera sur l'extension des dimensions horizontale et verticale de la protection sociale. La dimension horizontale vise à fournir un ensemble minimum universel garanti de prestations de protection sociale pour les pauvres et les populations les plus vulnérables, tandis que la dimension verticale porte sur l'amélioration/la sauvegarde des droits minimaux aux prestations dans les secteurs formel et en cours de formalisation, c'est-à-dire dans le cadre de référence de la convention 102.

Maintenant que les composantes du socle de protection sociale se mettent en place à travers le monde et que les études d'impact deviennent disponibles, le Centre international de formation de l'OIT de Turin organise, en étroite collaboration avec le Département de la sécurité sociale de l'OIT et les agences apparentées du système des Nations Unies, une activité de formation et de partage des connaissances intitulée "Extension de la protection sociale - Vers un socle universel".

Cette année, nous avons décidé de délivrer le cours en français et en anglais afin d'accroître l'échange d'expériences et de connaissances entre les régions.



Objectifs

L'objectif principal de cette activité de formation interrégionale est de renforcer la capacité des acteurs et des intervenants clés à élaborer et appliquer des stratégies visant à étendre la protection sociale, dans le cadre de l'Initiative pour un socle de protection sociale et d'autres canaux d'extension.

Objectifs d'apprentissage

À la fin de la formation, les participants auront renforcé leurs connaissances et acquis des compétences leur permettant de: comprendre l'importance de l'extension de la protection sociale en tant qu'outil puissant de réduction de la pauvreté et des inégalités et de contribution à la croissance économique et au développement;

- saisir le concept de socle de protection sociale et le contexte, les composantes et les phases opérationnelles de l'initiative;
- comprendre le processus de diagnostic des systèmes nationaux de protection sociale actuels et de formulation d'une stratégie nationale sur l'extension de la protection sociale;
- participer au partage de connaissances aux niveaux international et régional sur les stratégies d'extension de la protection sociale;
- prendre en considération les diverses initiatives menées dans le monde et qui sont les composantes du socle ou des jalons pour l'extension de la protection sociale en vue de leur reproduction et de leur adaptation dans d'autres pays.



Profil des participants

Le cours est conçu pour:

- les planificateurs des politiques de structures gouvernementales telles que:
 - les ministères du Travail,
 - les ministères des Finances et de la Planification,
 - les ministères de la Santé,
 - les ministères de la Protection sociale et les ministères des Affaires sociales;
- les planificateurs, conseillers et professionnels travaillant dans les institutions de sécurité sociale ou avec des mécanismes de protection sociale;

- les représentants des organisations de travailleurs et d'employeurs impliqués dans l'extension de la couverture de protection sociale;
- les praticiens et les consultants des agences des Nations Unies travaillant sur la protection sociale et sur l'Initiative pour un socle de protection sociale; les dirigeants et les membres clés des associations ou organisations non gouvernementales engagées dans la formulation des politiques en matière de protection sociale;
- vi) les autres organisations internationales et bailleurs de fonds actifs dans le domaine de la protection sociale.



Programme

Le programme de formation se concentrera sur les thèmes suivants:

- l'Initiative pour un socle de protection sociale (SPF)
 - les différents modèles et mécanismes de protection sociale et les besoins inhérents à l'extension de la couverture;
 - l'Initiative SPF, son développement, son concept et ses dimensions;
 - le rôle et les contributions des différentes agences des Nations Unies;
 - l'agencement des principales composantes en fonction des priorités, des contextes nationaux et des contraintes financières;
- Mise en œuvre au niveau des pays
 - l'établissement d'un consensus et d'un cadre politique nationaux;
 - l'évaluation de la situation actuelle de la protection sociale au niveau national et des options de financement basées sur l'espace fiscal, la coopération internationale, les nouvelles sources (outils et approches, considérations de genre);
 - l'élaboration et l'application d'une stratégie d'extension de la protection sociale, y compris les dimensions horizontales et verticales;
 - le suivi, l'évaluation et les indicateurs de performance;
- Gestion des connaissances
 - le partage des connaissances sur les initiatives d'extension de la protection sociale.



Méthodologie

Nos activités de formation adoptent une approche participative et interactive afin d'encourager la pleine implication, le partage des connaissances et l'échange de

vues et d'expériences entre les participants. Diverses technologies d'apprentissage seront utilisées, y compris un espace ouvert pour trouver des réponses aux préoccupations spécifiques exprimées par les participants. La dimension de genre sera mise en évidence dans l'ensemble du programme.



Langues

Anglais et français (interprétation simultanée)



Inscriptions

Le prix de ce cours, excluant le voyage en avion, s'élève à 3 250 euros, payables à l'avance. Il englobe les frais didactiques, l'utilisation des infrastructures de formation et des services de support, les matériels didactiques, l'hébergement en pension complète sur le campus du Centre, une somme forfaitaire pour les menus frais, ainsi que les soins médicaux d'urgence.

Les inscriptions doivent être envoyées avant le 25 septembre 2010 à l'adresse suivante:

Centre international de formation de l'OIT
Programme de la protection sociale
Viale Maestri del Lavoro, 10 10127 Turin, Italie
Tél. +39 011693 6524
Fax +39 011 693 6548
Courriel: socpro@itcilo.org

Les demandes doivent être accompagnées d'un curriculum vitae et d'une lettre de désignation de l'institution qui parraine le participant. Veuillez noter que si un visa Schengen est nécessaire pour entrer en Italie, le délai d'obtention s'élève à au moins trois semaines.

En tant qu'organisation dédiée au respect des droits humains fondamentaux et à la justice sociale, l'OIT joue un rôle de premier plan dans les efforts internationaux de promotion et de réalisation de l'égalité des genres. Conformément à l'orientation prise par l'OIT, le Centre encourage les candidatures féminines.